
آقای ســلیمانی! شــما را مخاطبان به عنــوان بازیگری 
طنز می شناسند و در کارنامه حرفه ای شما این ژانر بسیار 
پررنگ است؛ چطور شد که پیشــنهاد بازی در یک نقش 
جدی در فیلم ضــد را پذیرفتید و در عیــن حال مهمترین 

چالش های شما برای بازی در این نقش چه بوده است؟
اولین فیلم در اصل جــدی برای یک بازیگــر طنز. هر 
بازیگری دوست دارد این تجربه را داشته باشد ولی تخریب 
عجیبی در من ایجاد شده بود که این پیشنهاد را قبول نکنم. 
وقتی آقای شــفیعی فیلمنامه را برای من فرستاد و آن را 
خواندم، دیدم شخصیت »ناصر« عجب آدم سیاست بازی 
اســت. یکی از بخش های مهمی که باعث شــد در فیلم 
»ضد« بازی کنم، نوشــته خوب حســین تراب نژاد و دوم 
اعتماد عجیبی بــود که آقای ربیعی به من داشــت؛ اولین 
فیلم در اصل جدی بــرای یک بازیگر طنــز. هر بازیگری 
دوست دارد این تجربه را داشته باشد ولی تخریب عجیبی 
در من ایجاد شده بود که این پیشنهاد را قبول نکنم. دوستان 
زیادی به من گفتند که این کار را انجام ندهم زیرا به واسطه 
کارهای طنز شناخته شــده هستم. این جا سیاست من به 
دادم رسید. دوستی به من گفت برو و در نهایت اگر کارت 
خوب نشد یک عذرخواهی می کنی و می گویی اشتباه کردم. 
من در شب اختتامیه جشــنواره فیلم فجر گفتم که از این 

پس کار من خیلی سخت شده است.

تعامل شما با کارگردان در این اثر چطور بود؟
محبتی که آقای ربیعی به من داشــت این بود که به من 
اجازه داد، بازی کنم. سوال اول من از آقای ربیعی این بود که 
چرا من ر انتخاب کرده است؟ از زنده یاد داریوش مهرجویی 
نیز وقتی من را برای فیلم »علی ســنتوری« انتخاب کرد، 
همین پرسش را پرسیدم. آقای ربیعی به من ایمان داشت. 
هیچ وقت جلوی کار من را نگرفت؛ برخی کارگردان ها آن قدر 

ضدحال می زنند که آدم رغبت نمی کند نگاه شان کند.

بازی در فیلم ضد نه تنها نقش جدی شما را می طلبید 
بلکه فیلمی سیاســی هم بود. چقدر با فضای این فیلم 

گفت وگو با نادر سلیمانی بازیگر فیلم ضد:

با هم تقســیم می کردیم. اما الان این گونه نیست و همه 
می خواهند برای خود اندوخته کنند.

بازی در کنار بازیگران جوان تر و تئاتریها چطور بود؟ 
آیا تعاملی میان شما شــکل می گرفت یا هر کس بازی 

خودش را داشت؟
زنده یاد رکن الدین خسروی کارگردان مطرح تئاتر ایران 
روزی به ما گفت که در هنر باید بزرگترها در کنار جوان ترها 
قرار بگیرند و از آن هــا حمایت کنند. مــن از بازی مهدی 
نصرتی نکات مختلفی یاد می گیرم. من نقش های سختی 
را ایفا کردم که باید بابت آن ها جایزه می گرفتم ولی نشــد. 
خدا در سن 5۶ سالگی فرصت جایزه گرفتن را به من داد 
پس او را شــکر می کنم و قدرش را می دانــم، زیرا معتقد 
هستم خدا هر وقت بخواهد و صلاح بداند اتفاق می افتد 
مــن از جوانان و پیشکســوتان بســیاری از جمله مهدی 
نصرتی، امیرعباس ربیعی، رکن الدین خســروی، حمید 
سمندریان، اکبر زنجانپور و … آموختم. برای من بازی در 
هر فیلمی یک زایش و تولد است. من فقط به دنبال نقش 
یک نبوده و نیستم بلکه نقش حتی اگر کوچک هم باشد 
با عشق بازی می کنم. از سوی دیگر اجازه دهید درباره لیلا 
زارع صحبت کنم؛ ایشان غربت عجیبی در بازی اش داشت، 
عاشقی که نمی داند پیش برود یا نرود و صحنه ای از فیلم 
با بازی لیلا زارع من را به یاد زندگی خودم می انداخت. لیلا 
زارع خیلی توانا این غربت شــخصیت را ایفا کرد. داستان 
عاشقانه »ضد« ضرباهنگی داشت که برای مخاطبانی که 
دوست داشتند درام عاشقانه ای ببینند هم قابل توجه بود. 
اگر ضعفی در این خصوص وجود دارد به کارگردان یا بازیگر 

مربوط نیست بلکه مربوط به فیلمنامه است.

در مجموع از تعاملی که میان عوامل فیلم بود، راضی 
بودید؟ ســوال دقیق تر اینکه چقدر عوامل توانستند در 

کنار هم یک فیلم واحد را پیش ببرند؟
آقای ربیعی در مصاحبــه ای درباره این که تهیه کنندگان، 
ســرمایه گذاران و مدیــران در کار هنــری دخالت نکنند 
حرف هایــی زد. این موضوع نــه تنهــا آرزوی کارگردانان 
بلکه آرزوی دیرینه تمــام هنرمندان از جملــه بازیگران، 
طراحان صحنه، فیلمبرداران، طراحان صدا و آهنگســازان 
نیز اســت. امیدوارم روزی به این نقطه برسیم که دیگر با 
من بازیگر به صورت شــبانه تماس گرفته نشود که بگویند 
»به حرف کارگردان گوش نده و این طــور یا آن طور بازی 
نکن«. متأســفانه ما با فیلم مان تجارت می کنیم و هنر 

یک عمر طنز بازی کردم اما 
جایزه ام را با نقش جدی گرفتم

   نادر سلیمانی بازیگر باسابقه ای است که پیش از حضور در فیلم ضد او را بیشتر در فیلم های کمدی دیده ایم، اما 
با حضور برای بازی  در فیلم »ضد« موفق به دریافت سیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش مکمل مرد در چهلمین جشنواره 
بین المللی فیلم فجر شد. او هنگام دریافت جایزه اش با بیان اینکه حالا وظیفه من از قبل سنگین تر شده است، گفت: 
شخصیت من در فیلم ضد یک شخصیت خنثی بود و شخصیت منفی نبوده است. این شخصیت دارای یک شخصیت 

ثابت و محکم و بسیار خنثی بود.
نادر سلیمانی همچنین گفت من به دنبال جایزه این جشنواره نیامده ام. من یک ساختارشکنی در خودم برای ایفای این 

نقش ایجاد کرده ام و خیلی هم راضی هستم و امیدوارم مردم هم راضی باشند.
گفتگو با این بازیگر پیشکسوت را در ادامه می خوانید.

ارتباط گرفتید و برای شما ملموس بود؟
اتفاقا یکی از دلایلی که حضــور و بازی در فیلم »ضد« را 
پذیرفتم که اولین کارم با آقای ربیعی است، این بود که این 
سیاست را در بزرگان منافقین دیده بودم. بزرگان منافقین 
ته صف می ایســتادند و پیروانشــان به جای آن ها چاقو 
می خوردند؛ این اتفاق را به عینه در جنوب دیده بودم. من 
نسبت به مجاهدین مشکل دارم، این عقیده شخصی من 
است. برای این که سیاست شان حتی خلاف دیدگاه مردم 
بود و حتی خودشان، خودشان را فریب می دادند. دیدگاه 

درستی نیز نداشــتند و افراد خود را مسلح می کردند 
تا به هم شهری و هم نوع خود شــلیک کنند. در 

گروهک ها فضا بــه گونه ای بــوده که همه 
نســبت به هم بدبین بودند، این یعنی 

سیاست تلخ. در حالی که بچه های 
انقلابی عاشقانه زندگی می کردند. 

مــن همیشــه می گویم ای 
کاش همه مثل اول انقلاب 

بودیــم؛ نــان کــم بود 
اما همه بــه هم نان 
تعــارف می کردیم، 
آب کم بود ولی همه 

زنده یاد رکن الدین خسروی کارگردان 
مطرح تئاتر ایران روزی به ما گفت که در هنر باید 
بزرگترها در کنار جوان ترها قرار بگیرند و از آنها 

حمایت کنند. من نقش های سختی را ایفا کردم که 
باید بابت آن ها جایزه می گرفتم ولی نشد. خدا در 
سن ۵۶ سالگی فرصت جایزه گرفتن را به من داد 

پس او را شکر می کنم و قدرش را می دانم، زیرا 
معتقد هستم خدا هر وقت بخواهد و صلاح بداند 

اتفاق می افتد
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